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VOORWOORD

Raad voor het Openbaar Bestuur: “Goede ondersteuning, sterke democratie”
In zijn advies “Voor de publieke zaak” (2018) benadrukt de Raad voor het Openbaar Bestuur 
(ROB) dat decentrale volksvertegenwoordigers niet moeten beknibbelen op de 
mogelijkheden die voor hen openstaan voor goede ondersteuning. Daarbij wordt dit 
fenomeen betiteld als “handelingsverlegenheid van de raad” waarmee bedoeld dat de raad 
te zuinig is om zichzelf van een goede ondersteuning te voorzien.

In het advies “Goede ondersteuning, sterke democratie – over de ondersteuning van 
decentrale volksvertegenwoordigingen” (2020) aan de minister van BZK wordt dit verder 
uitgewerkt en doet de ROB een aantal aanbevelingen om de positie van de gemeenteraad te 
versterken. Eén van deze aanbevelingen luidt als volgt:

Verankering en versterking van de onafhankelijke positie van de griffier, waarbij het gaat om 
zaken als:
• welke functiesoorten een griffie moet omvatten en de taken die een griffie moet 

vervullen (bijvoorbeeld democratische vernieuwing, burgerparticipatie, regionale 
samenwerking, strategisch behartigen van de belangen van de 
volksvertegenwoordiging); 

• de (minimale) formatieve omvang; en 
• normering van functieprofiel en functiewaardering, bijvoorbeeld gerelateerd aan die van 

de gemeente- of provinciesecretaris.

Ontwikkelingen na de Wet dualisering gemeentebestuur 2002
Met de Wet dualisering gemeentebestuur van 2002, waarbij de taken en posities van de raad 
en het college gescheiden werden, werd de ambtelijke ondersteuning van de gemeenteraad 
als hoogste bestuursorgaan van de gemeente ook gewijzigd. Tot die tijd was de 
gemeentesecretaris ook verantwoordelijk voor de ambtelijke ondersteuning van de 
gemeenteraad. 

Een aantal ontwikkelingen in de maatschappij en het openbaar bestuur is van grote invloed 
op de taken, de werkwijze en de positie van de gemeenteraad. Daarbij valt onder andere te 
denken aan:
• de (toenemende) complexiteit van de dossiers
• De alsmaar toenemende hoeveelheid informatie, en de bijbehorende vraagstukken van 

betrouwbaarheid, vindbaarheid en informatiewaarde (belang van de kwaliteit ofwel het 
nut en de waarde van informatie die de raad ontvangt);

• Het feit dat gemeenten meer en meer uitvoerder zijn van rijksbeleid (dus zonder 
zeggenschap en invloed daarop);

• Uiteenlopende opvattingen over een goed functionerende democratie en de zoektocht 
om representatie op een betekenisvolle en bevredigende manier te verbinden met 
vormen van participatie;

• De voortgaande samenwerking (met andere overheden, private partijen, zorgaanbieders, 
etc.) en de toenemende complexiteit van veel van die samenwerkingsverbanden.
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In de Gemeentewet is vastgelegd dat elke gemeente een raadsgriffier moet hebben en dat 
deze griffier de raad en raadscommissies bij hun taak ‘terzijde moet staan’. In de 
ambtsinstructie specificeert de raad wat dit ‘terzijde staan’ concreet betekent en welke taken 
en bevoegdheden van de griffier hieruit voorvloeien. Het is de raad die aangeeft aan welke 
wensen en verwachtingen de inhoudelijke ondersteuning van de griffie moet voldoen.

Omdat bij invoering van de dualisering deze verplichting tot het benoemen van een griffier 
niet was voorzien  - het werd bij amendement toegevoegd – was het zeker in de beginfase 
een zoektocht wat de griffier wel of niet tot zijn takenpakket moest rekenen en wat de 
gemeenteraad van zijn griffier mocht en kon vragen en mocht verwachten. Daarbij was er 
natuurlijk ook een essentieel verschil tussen grote gemeenten en veel kleine gemeenten waar 
de griffier nog steeds een solo-functie is, in sommige gevallen zelfs nog altijd een 
deeltijdfunctie.

In de beginjaren heeft de griffie zich vooral bezig gehouden met zaken zoals het inregelen 
van de informatie- en stukken stroom, het vergader- en besluitvormingsproces, het 
opbouwen van het raadsinformatiesysteem, vormgeven van raadscommunicatie, en 
begeleiden van de Rekenkamercommissie.
Door allerlei externe omstandigheden, bijvoorbeeld de steeds sneller voortschrijdende 
digitalisering is een aantal van deze zaken meermaals heruitgevonden. Zo werkt de 
gemeente Cranendonck op dit moment al met het derde raadsinformatiesysteem, werkt de 
gemeenteraad nagenoeg papierloos (sinds 2014) en worden raadsvergaderingen live 
uitgezonden. 

Ook zijn er in de loop der tijd meer, andere en andersoortige werkzaamheden in het 
takenpakket van de griffie terecht gekomen. Van een griffie die met name zorgde voor de 
stukkenstroom van het college naar de raad, het ordentelijk verloop van vergaderingen van 
commissies en gemeenteraad en vastleggen van de besluitvorming is ook een andere 
ontwikkeling te zien:
• Een griffier waarvan verwacht wordt dat hij meedenkt en adviseert over nieuwe vormen 

van vergaderen.
• Een griffier die ook als facilitator en adviseur wordt betrokken bij het opstellen van een 

raadsprogramma na de verkiezingen.
• Een griffier die (soms als vertrouwenspersoon) wordt geraadpleegd in geval van 

integriteitsvraagstukken. 
• Een griffier die een belangrijke rol heeft in de benoemingsprocedure van de 

burgemeester.
• Een griffier waar op gezette tijden ook een beroep wordt gedaan als sparringpartner bij 

vraagstukken of in het kader van ambtelijke ondersteuning bij het voorbereiden van 
moties, amendementen en initiatiefvoorstellen.

Bovenstaande is voor de werkgeverscommissie van Cranendonck aanleiding geweest om 
een onderzoek te doen en een analyse te maken over de vraag hoe de griffie van de gemeente 
Cranendonck in de toekomst er moet uitzien om te voldoen aan de wensen en behoeften die 
er leven bij de gemeenteraad.



5

Voor dit onderzoek is een enquête gehouden onder de raadsleden en 
fractievertegenwoordigers van de gemeenteraad, zijn gesprekken gevoerd met de leden van 
de bestuurlijke driehoek, te weten de voorzitter van de gemeenteraad, de griffier en de 
gemeentesecretaris.
Daarnaast is een benchmarkonderzoek uitgevoerd naar omvang en inrichting van de griffie 
bij vergelijkbare gemeenten.
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Leeswijzer
De enquête onder de raadsleden en fractievertegenwoordigers is digitaal uitgevoerd in juli 
2021. Door 26 van de 27 uitgenodigde deelnemers is de enquête ingevuld.

De vragen hadden betrekking op de volgende deelonderzoeken:

1. Rollen van de raad
In dit deel werden de respondenten bevraagd op welke onderdelen van de drie rollen 
van de raad – kaderstelling, controlerende rol en volksvertegenwoordiging – een “paar 
tandjes bijgezet” zouden moeten worden.

2. Maatschappelijke ontwikkelingen
Centrale vraag in dit deel is welke ontwikkelingen in maatschappij en openbaar bestuur 
de komende jaren van grote invloed zijn op taken, werkwijze en/of positie van de raad.

3. De raad in positie
In dit deel wordt in kaart gebracht of de raad van oordeel is dat hij voldoende in positie 
is om zijn taken uit te voeren.

4. Griffie
De griffier is door de raad aangewezen om de raad en de door hem ingestelde 
commissies bij de uitoefening van hun taak terzijde te staan. In dit deel worden 
respondenten gevraagd hoe dit zou moeten gebeuren.

Het duiden van uitkomsten van een enquête is altijd lastig. 
Bij de analyse van de resultaten is er niet voor gekozen om bijvoorbeeld de - neutrale - 
middengroep of extremen uit te sluiten. Het aantal respondenten is kwantitatief beperkt en 
daarom zou uitsluiting eveneens een vertekend beeld kunnen geven.
Door sommige respondenten is daarnaast aangegeven dat met name de vraagstelling bij het 
eerste deelonderzoek als lastig is ervaren.
Bij de rapportage op detailniveau is onderscheid gemaakt tussen de door raadsleden en 
fractievertegenwoordigers ingevulde enquête.1 Voor de analyse heeft dit geen opvallende 
verschillen opgeleverd.

In hoofdstuk 1 worden de resultaten van de enquête, de door de werkgeverscommissie 
gevoerde gesprekken en de benchmark samengevat en geeft de werkgeverscommissie een 
advies aan de gemeenteraad.

In hoofdstuk 2 gaat de werkgeverscommissie nader in op de conclusie die zij trekt uit de 
resultaten van de enquête.

In hoofdstuk 3 volgt een samenvatting van de gevoerde gesprekken met de voorzitter van de 
gemeenteraad en de griffier.

1 Een fractievertegenwoordiger heeft kennelijk de eerste vraag foutief ingevuld en aangegeven 
raadslid te zijn. Omdat de enquête anoniem is ingevuld kon deze niet worden uitgesloten. 
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In hoofdstuk 4 worden de resultaten van de uitgevoerde benchmark weergegeven.

In bijlage 1 worden de resultaten van de enquête op detailniveau weergegeven.

1. Samenvatting en advies werkgeverscommissie
Uit de resultaten van de enquête komt naar voren dat raadsleden en 
fractievertegenwoordigers op een aantal terreinen behoefte hebben aan meer ondersteuning 
om beter in positie te komen bij hun werk. Met name gaat worden de volgende 
aandachtsvelden genoemd:

• Contact met inwoners, bedrijven en instellingen
• Informatievoorziening
• Sturing en controle op verbonden partijen en samenwerkingsverbanden
• (Strategisch) advies en ondersteuning

Met de invoering van het dualisme in 2002 is de griffie een onderdeel van de gemeentelijke 
organisatie geworden. De toen vastgestelde formatie van 1,5 fte is indertijd vastgesteld met 
het oog op de te verwachten werkzaamheden die met name betrekking hadden op het 
faciliteren van commissies en de raadsvergaderingen.

De ontwikkelingen in de afgelopen twee decennia hebben die visie inmiddels achterhaald 
door een andere wijze van vergaderen (vergadermodel) en digitalisering (vervanging van 
veel papier) maar ook door andere behoeften van raad en raadsleden om hun rol als hoogste 
orgaan van de gemeente in te vullen.

Ook door de griffier wordt aangegeven dat er in de laatste twintig jaren veel zaken zijn 
toegevoegd aan het takkenpakket van de griffie of onderdeel zijn geworden van het 
takkenpakket waar in 2002 nog niet is over nagedacht. Naast incidentele processen zoals 
bijvoorbeeld een burgemeestersbenoeming, of ondersteuning bij het opstellen van een 
raadsprogramma na verkiezingen is ook het onderhouden van de relatie met de ambtelijke 
organisatie, het overleg in de driehoek met burgemeester en gemeentesecretaris, actualiseren 
van de LangeTermijnAgenda, en het onderhouden van de relaties met partners in regionaal 
verband (bijvoorbeeld GRSA2, MRE) steeds belangrijker geworden. Door de griffier wordt 
dan ook aangegeven dat helaas moet worden geconstateerd dat het jaarplan dat jaarlijks 
wordt vastgesteld in het presidium niet volledig kan worden uitgevoerd.

Dat dit geen ontwikkeling is die zich alleen in Cranendonck voordoet blijkt ook uit de 
benchmark die is gehouden. Diverse gemeenten zijn bezig of hebben inmiddels stappen 
gezet in de doorontwikkeling van de griffie om op die manier de raad beter te kunnen 
bedienen en in positie te brengen.

Op basis van de resultaten van de uitgevoerde enquête, gesprekken met de voorzitter van de 
raad en de griffier en de uitgevoerde benchmark komt de werkgeverscommissie tot de 
conclusie dat het wenselijk is om de formatie van de griffie met 0,5 fte uit te breiden tot 2 fte.
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Deze uitbreiding van de formatie moet dan met name gericht zijn op verbetering van de 
kwaliteit van de ondersteuning van de raad in de vorm van bijvoorbeeld een raadsadviseur 
die zowel aan de ene kant werkzaamheden van de griffiemedewerker kan overnemen in 
voorkomende gevallen als een plaatsvervangend griffier vergadering van de 
adviescommissie of gemeenteraad kan optreden.

Het advies van de werkgeverscommissie aan de gemeenteraad luidt daarom:

1. De formatie van de griffie uit te breiden tot 2 fte;
2. Het benodigde budget van € 40.000 hiervoor op te nemen in de begroting 2022.

2. Conclusies naar aanleiding van de enquête
Uit de resultaten van de enquête is op te maken dat de raad van mening is dat op alle 
genoemde taken van de gemeenteraad – kaderstelling, controlerende rol en 
volksvertegenwoordiging – een tandje bijgezet moet worden om als raad nog in positie te 
komen. Daarbij worden echter geen uitgesproken deelgebieden benoemd.

De werkgeverscommissie concludeert uit de uitkomsten dat de met name de volgende 
elementen belangrijk gevonden worden om de raad beter in positie te brengen.

• Contact met inwoners, bedrijven en instellingen
In het raadsprogramma “Samen doen!” is burgerparticipatie expliciet benoemd als een 
belangrijk uitgangspunt. Daarbij is de intentie uitgesproken om “de komende vier jaar de 
samenwerking met (groepen) inwoners en bedrijven te intensiveren om het beleid en
de uitvoering daarvan voor Cranendonck nog beter te maken.” Ook tijdens de heisessie 2019 
is “contact met de samenleving” als een van de hoofdthema’s benoemd.
Uit de verschillende deelonderzoeken komt steeds naar voren dat het betrekken, raadplegen 
en gebruikmaken van inwoners en instellingen bij de kaderstelling, uitvoering en controle 
nog steeds heel belangrijk gevonden wordt.
Geconcludeerd kan worden dat de in het raadsprogramma uitgesproken intentie nog steeds 
levend is maar dat het belangrijk is om deze uitgesproken intentie te verwezenlijken wel een 
extra impuls noodzakelijk is.

• Informatievoorziening
Uit de verschillende deelonderzoeken blijkt dat zowel aan de kwantiteit als de kwaliteit van 
de informatieverstrekking een belangrijk punt van aandacht is.
Op het gebied van de kaderstellende rol scoort sturing op de nut en bruikbaarheid van de 
informatie die de raad ontvangt om zijn taken goed uit te kunnen voeren het hoogste. 
Als een maatschappelijke ontwikkeling die zorgen baart wordt ook de toenemende 
hoeveelheid informatie genoemd. Daarnaast geeft bijna de helft van de raadsleden aan te 
vaak informatie te krijgen waar de raad eigenlijk weinig mee kan doen.

• Sturing en controle op verbonden partijen en samenwerkingsverbanden
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De grip op het “verlengd lokaal bestuur” – de gemeenschappelijke regelingen – heeft in de 
huidige bestuursperiode al enige aandacht gehad. Op basis van de resultaten van de enquête 
concludeert de werkgeverscommissie dat hier nog wel een en ander te winnen is. Ook in het 
deelonderzoek “Maatschappelijke ontwikkelingen” scoort “Het groeiend aantal en de 
toenemende complexiteit van samenwerkingsverbanden” het hoogste op de vraag welke 
ontwikkelingen in de komende jaren van grote invloed zijn op taken, werkwijze en positie 
van de gemeenteraad.

Om te onderzoeken hoe de griffie er in de toekomst moet uitzien om aan bovenstaande 
uitkomsten van het onderzoek invulling te geven zijn raadsleden en 
fractievertegenwoordigers ook bevraagd hoe de griffie naar hun oordeel op dit moment 
functioneert en op welke gebieden meer of andere ondersteuning geboden zou moeten 
worden.

Uit de resultaten van de enquête blijkt dat raadsleden tevreden zijn over het functioneren of 
bereikbaarheid van de griffie.
Opmerkelijk is wel dat 9 raadsleden aangeven heel goed weten met welke vragen ze terecht 
kunnen bij de griffie, en dat 14 raadsleden aangeven dat het goed zou zijn als heel duidelijk 
gemaakt wordt met welke ondersteuningswensen je wel of niet bij de griffie kunt 
aankloppen. Diverse deelnemers aan de enquête geven aan dat ze onvoldoende inzicht 
hebben over welke werkzaamheden op en door de griffie worden uitgevoerd en waar tijd 
aan wordt besteed.

Ook is aan de raadsleden en fractievertegenwoordigers gevraagd op welke onderdeel of 
gebied zij behoefte hebben aan meer ondersteuning en hoe deze door de griffie ingevuld zou 
moeten worden.
Dit resulteert in de volgende hoofdzaken die voor een groot deel aansluiten op de hierboven 
beschreven elementen die de raad als belangrijk noemt om beter in positie te komen.

• Informatiebehoefte
De resultaten van de vragen naar de behoeften die bestaan onder raadsleden en 
fractievertegenwoordigers sluiten aan bij het eerder vastgestelde knelpunt van de 
informatievoorziening: 12 raadsleden zouden geholpen zijn me ondersteuning bij 
uitzoekwerk met betrekking tot bepaalde dossiers die belangrijk zijn, 13 raadsleden zouden 
graag iemand hebben op de griffie als factchecker, 10 raadsleden hebben behoefte aan 
iemand die beschikbaar is om op verzoek bepaalde kwesties of zaken diepgravend uit te 
zoeken.

• (Strategisch) advies en ondersteuning
Meer dan de helft van de raadsleden geeft aan gebaat te zijn met meer ondersteuning bij het 
opstellen van bijvoorbeeld moties, amendementen of initiatiefvoorstellen en strategisch 
advies.

• Relatie met andere partijen
De rol val van “verbindingsofficier” wordt door de helft van alle respondenten ook als 
belangrijk ervaren. Dit sluit ook aan op de hierboven vastgestelde behoefte aan intensiever 
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contact met de samenleving: inwoners, bedrijven, instellingen maar ook hulp om grip te 
krijgen op complexe samenwerkingsverbanden (verbonden partijen).

Ten aanzien van de samenwerking met de griffie van Heeze-Leende kan geconcludeerd 
worden dat hierover een positief beeld bestaat en dat de vraag van de werkgeverscommissie 
Heeze-Leende om deze te bestendigen ook positief beantwoord kan worden. Voor een 
onderzoek naar een verdere uitbreiding op het niveau van ondersteuning is op dit moment 
echter nog onvoldoende draagvlak.

3. Samenvatting gesprekken
Op 20 oktober heeft de wekgeverscommissie een gesprek gevoerd met de griffier.
In het gesprek wordt teruggekeken naar de ontwikkeling die de griffie heeft doorgemaakt 
sinds het tijdstip waarop deze is geïntroduceerd met de invoering van de dualisering in 2002. 
In de beginfase was de griffie vooral de afdeling binnen het gemeentehuis die zorgde voor 
het tijdig aanleveren van stukken, faciliteren van commissievergaderingen en verslaglegging 
van die vergaderingen.
Allerlei ontwikkelingen hebben geresulteerd in een steeds verdere uitbreiding van het 
takkenpakket van de griffie. 
Daarbij valt te denken aan ontwikkelingen op digitaal vlak (met als positief resultaat een 
snellere en betere informatievoorziening naar raad en inwoners, maar zeker niet minder, 
maar andersoortig werk), opschaling in regionaal verband (meer en anders ingerichte 
gemeenschappelijke regelingen maken het voor de griffie noodzakelijk om meer dan 
voorheen ook relaties te onderhouden met externe partijen) en de behoefte van de raad om in 
het kader van burgerparticipatie meer naar buiten te treden.
Ook binnen de gemeentelijke organisatie is de rol van de griffie doorontwikkeld: van 
doorgeefluik van stukken van het college naar de raad is de griffier steeds meer een 
belangrijke adviseur van de voorzitter van de raad, bijvoorbeeld op het vlak van 
integriteitsvraagstukken, en krijgt de bestuurlijke driehoek met burgemeester en secretaris 
steeds meer vorm en inhoud.
Daarnaast wordt ook de leden van de gemeenteraad de behoefte uitgesproken aan meer 
ondersteuning van en advisering door de griffie en wordt de rol van “sluiswachter” op het 
gebied van informatievoorziening aan de raad als belangrijk genoemd.
In het gesprek met de werkgeverscommissie heeft de griffier aangegeven tegen een grens 
aan te lopen en dat de griffie niet mee kan leveren van wat gevraagd en verwacht wordt. 
Daardoor blijven bepaalde zaken liggen of kunnen deze niet of niet tijdig aangepakt worden. 
Als recente voorbeelden worden genoemd uitgebreider communicatie over de door de raad 
aangenomen agenderingsverordening en uitvoering van de motie Burgerberaad.
Hij geeft aan behoefte te hebben aan een uitbreiding van de formatie van de griffie waarbij 
deze uitbreiding aan de ene kant in staat moet zijn om werkzaamheden van de 
griffiemedewerker over te nemen in drukke tijden of bij afwezigheid, en aan de andere kant 
als plaatsvervangend griffier/raadsadviseur werkzaamheden moet kunnen oppakken die op 
dit moment op de plank moeten blijven liggen.

Op 17 november heeft mevrouw Beenackers gesproken met burgemeester Van Kessel over 
de doorontwikkeling van de raad en de rol die de griffie daarin kan spelen.
Hij vindt dat onvoldoende wordt tegemoet gekomen aan de gedachte achter de invoering 
van het dualisme en het ontstaan van de griffie als ondersteuning van de raad. Doordat 
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allerlei praktische zaken geregeld moeten worden zoals voorbereiding, facilitering en  
verslaglegging van bijeenkomsten komen andere werkzaamheden in de knel.  De gedachte 
in 2002 was dat de griffier de raad ook moet ondersteunen in bijvoorbeeld de advisering over 
beleidsonderwerpen, uitzoekwerk voor raadsleden, het geven van assistentie bij het 
opstellen van moties en amendementen. Door de beperking in uren is de griffie volgens de 
burgemeester nu nog te veel een administratieve ondersteuning van de raad.
Als voorbeelden noemt hij de heisessies die deze bestuursperiode van de grond zijn 
gekomen. Met name de opvolging van verbeterpunten die daar naar boven komen kan 
onvoldoende worden opgepakt. Uit de enquête blijkt onder andere ook dat de raad meer 
behoefte heeft om de verbinding met de samenleving te maken. Hij vindt dat een goede zaak 
in de ontwikkeling van de raad. Om dat soort zaken echter op te pakken en te organiseren is 
capaciteit nodig die op dit moment ontbreekt.
Burgemeester Van Kessel adviseert om een voorstel tot uitbreiding van de formatie niet te 
parkeren en over te laten aan de nieuwe raad die in maart 2022 wordt gekozen. Het is 
volgens hem belangrijk om dit te zien als een belangrijke overdracht van de oude raad naar 
de nieuwe raad en deze op die manier meteen een goede start te laten maken.
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4. Benchmark griffierskring Rand Eindhoven

gemeente Huidige formatie Ontwikkeling
Eindhoven Formatie Eindhoven op dit moment

7,45 FTE  vast (inclusief secretaris 
rekenkamer)
1 FTE tijdelijke uitbreiding

In de kadernota 2022 zit een 
structurele uitbreiding van 
de griffie van minimaal 3 
FTE (basis op orde) 
oplopend tot 5 FTE.

Veldhoven De huidige formatie van de griffie 
in Veldhoven is 3,2 fte.

Er zijn op dit moment geen 
plannen om de formatie bij 
te stellen

Best De vaste formatie van de griffie van 
Best is 3 fte

Op dit moment zeven 
maanden een tijdelijke 
uitbreiding met 1 fte, tot 1 
januari 2021. Daarnaast in 
gesprek met de 
werkgeverscommissie over 
uitbreiding van de vaste 
formatie tussen 0,5 en 1 fte 
in. Uitbreiding is dan 
beoogd per 1 januari 2022.

Geldrop-Mierlo tot 1 januari 2021 1,89 fte op de 
griffie.
Sinds 1 januari 2021 2,44 fte.

Nuenen c.a. 1,65 FTE Er zijn op dit moment geen 
plannen om de formatie bij 
te stellen

Valkenswaard De formatie is dus: 1.5 fte Op dit moment geen 
plannen voor uitbreiding

Son en Breugel Huidige formatie is 3 fte Er is vanwege een nieuwe 
vergaderstructuur (BOB-
model) een tijdelijke 
uitbreiding van 1 fte en in 
principe na maart 2022 
wordt geëvalueerd of dat 
wordt voortgezet of 
aangepast.

Waalre De huidige formatie is 2,3 fte Geen concrete plannen voor 
aanpassing van de formatie

Cranendonck 1,5 fte Op dit moment wordt de 
mate van uitbreiding nader 
onderzocht

Heeze-Leende 1,2 fte In kadernota 2022 ligt een 
optie om per 1-1-2022 uit te 
breiden naar 1,6 fte
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Bijlage 1: enquête op detailniveau

Het duiden van uitkomsten van een enquête is altijd lastig. Bij de analyse van de resultaten is 
er niet voor gekozen om bijvoorbeeld de middengroep of extremen uit te sluiten. Omdat het 
aantal respondenten kwantitatief beperkt zou ook dit een vertekend beeld kunnen geven.
Bij de rapportage op detailniveau is onderscheid gemaakt tussen de door raadsleden en 
fractievertegenwoordigers ingevulde enquête.2

Rollen van de raad
Kaderstelling
Gevraagd is waar de gemeenteraad een paar tandjes bijgezet moet worden om als 
kaderstellend bestuursorgaan beter in positie te komen. 
Voor alle gebieden is door de meeste respondenten aangegeven dat er wel een tandje bij 
mag. Er wordt echter niet één specifiek gebied aangewezen waar dit in het bijzonder voor 
geldt.
 Op basis van de uitkomst is er wel een gemiddelde te koppelen aan de uitvraag. Dit 
resulteert in de volgende prioritering:

R R+F
• Sturing door de raad op het nut en de bruikbaarheid van de 

informatie de raad ontvangt om zijn taken goed uit te 
voeren

7,00 6,64

• De wijze van betrokkenheid van de raad bij het vormgeven 
van besluitvormingsprocessen over grote, bepalende 
dossiers

6,84 6,60

• Agendasetting door de raad: agenderen van opgaven die 
bepalend zijn voor de ontwikkeling van de jaren.

6,83 6,56

• Kwaliteit van de kaderstelling door de raad 6,61 6,44

• Sturing door de raad op de verbonden partijen en 
samenwerkingsverbanden waarin de gemeente deelneemt.

6,39 6,36

• Aandacht van de raad voor de kansen en opgaven in de 
regio die relevant zijn voor de ontwikkeling van 
Cranendonck (en omgeving)

5,89 5,92

Controlerende rol
Gevraagd is waar de gemeenteraad een paar tandjes bijgezet moet worden om als 
controlerend bestuursorgaan beter in positie te komen. 

2 Een fractievertegenwoordiger heeft kennelijk de eerste vraag foutief ingevuld en aangegeven 
raadslid te zijn. Omdat de enquête anoniem is ingevuld kon deze niet worden uitgesloten. 
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Voor alle gebieden is door de meeste respondenten aangegeven dat er wel een tandje bij 
mag. Er wordt echter niet één specifiek gebied aangewezen waar dit in het bijzonder voor 
geldt.

Op basis van de uitkomst is er wel een gemiddelde te koppelen aan de uitvraag. Dit 
resulteert in de volgende prioritering:

• Controle door de raad op de effecten van het door het 
college gevoerde bestuur en beleid

6,94 6,75

• Controle door de raad op de verbonden partijen en 
samenwerkingsverbanden waarin de gemeente deelneemt

6,61 6,16

• Toezicht en controle door de raad op de kwaliteit van de 
(gemeentelijke) uitvoeringsdiensten

6,39 6,32

Volksvertegenwoordiging
Gevraagd is waar de gemeenteraad een paar tandjes bijgezet moet worden om als 
volksvertegenwoordiging beter in positie te komen. 
Voor alle gebieden is door de meeste respondenten aangegeven dat er wel een tandje bij 
mag. Er wordt echter niet één specifiek gebied aangewezen waar dit in het bijzonder voor 
geldt.

Op basis van de uitkomst is er wel een gemiddelde te koppelen aan de uitvraag. Dit 
resulteert in de volgende prioritering:

R R+F
• Als raad (meer) ruimte bieden aan individuele inwoners die 

een mening, een idee, een zorg of een klacht willen delen 
met de raad

7,33 7,21

• Als raad een podium bieden om met bedrijven, instellingen, 
ketenpartners en inwoners in gesprek te gaan over 
belangrijke onderwerpen en ontwikkelingen zonder dat daar 
een concreet raadsvoorstel aan ten grondslag ligt

7,28 7,00

• Het organiseren door de raad van meer betrokkenheid van 
inwoners, instellingen, (keten)partners en belanghebbenden 
bij het besturen van de gemeente

6,94 6,75

Maatschappelijke ontwikkelingen
In dit deel is gevraagd welke ontwikkelingen in de maatschappij en het openbaar bestuur de 
komende jaren van grote invloed zijn op taken, werkwijze en positie van de gemeenteraad.
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Een aantal ontwikkelingen werden daarbij als suggestie voorgelegd. Daarnaast bestond de 
mogelijkheid voor respondenten andere belangrijke ontwikkelingen te benoemen.

R R+F
• Het groeiend aantal en de toenemende complexiteit van 

samenwerkingsverbanden
7,72 7,56

• De alsmaar toenemende hoeveelheid informatie 7,61 7,36

• Gemeenten die meer en meer uitvoerder zijn van rijksbeleid 
zonder dat het gemeentebestuur zeggenschap heeft over dat 
beleid

7,28 7,21

• De (toenemende) complexiteit van veel dossiers (denk 
bijvoorbeeld aan dossiers als ‘de jeugdzorg’)

7,22 7,54

• Uiteenlopende opvattingen over een goed functionerende 
democratie: alles tussen directe vormen van democratie 
(zoals referenda, burgertoppen) en de representatieve 
democratie met raadsleden die het laatste woord hebben

6,61 6,64

Andere ontwikkelingen die genoemd werden:

• Tijdsbelasting voor het werk als raadslid (3
• Aanwas van jongeren voor het raadswerk (2
• Gemeentegrens overstijgende onderwerpen (regionaal, landelijk, Europees)
• Inwoners die er vanuit gaan dat raadsleden hun zaken wel regelen
• Onbekendheid bij inwoners over de vergoeding die raadsleden krijgen
• Invloed van sociale media / digitalisering en het daarbij behorende platform voor burgers
• Polarisatie – beeldvorming bij inwoners over raadsleden en raadswerk (2
• Mondiger worden van burgers
• Bureaucratisering waardoor afstand met burgers ontstaat
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De raad in positie
Aan de respondenten is de vraag voorgelegd of de raad en raadsleden voldoende in positie 
zijn om de taken die hierbij uit te voeren.
Dit is gedaan aan de hand van stellingen waarbij respondenten konden aangeven of zij het 
hiermee eens zijn op een schaal van helemaal eens tot helemaal eens.

Stelling 1:
De raad dwingt goed af dat hij bij belangrijke dossiers in positie is om te sturen op het 
besluitvormingsproces en de rol van de raad daarin

Helemaal eens 0
Eens 8 10
Neutraal 6 11
Oneens 3 3
Helemaal oneens 1 1

Stelling 2:
De raad verdiept zich in voldoende mate in regionale ontwikkelingen en in de mogelijke 
kansen en risico’s voor de gemeente Cranendonck

Helemaal eens 0 0
Eens 3 6
Neutraal 9 11
Oneens 5 2
Helemaal oneens 1 2

Stelling 3:
De raad stuurt in voldoende mate op de prioritering van de onderwerpen op de 
raadsagenda

Helemaal eens 1 1
Eens 4 6
Neutraal 7 11
Oneens 4 5
Helemaal oneens 2 2

Stelling 4:
De raad neemt voldoende tijd om zich - nog voordat er een raadsvoorstel ligt - te laten 
informeren over belangrijke vraagstukken.

Helemaal eens 0 1
Eens 5 7
Neutraal 6 9
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Oneens 7 8
Helemaal oneens 0 0
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Stelling 5:
De raad moet - voor kaderstelling en controle - beter gebruik maken van de kennis en kunde 
die beschikbaar is onder inwoners, bedrijven, ketenpartners, instellingen, enzovoorts.

Helemaal eens 4 5
Eens 10 14
Neutraal 3 4
Oneens 1 1
Helemaal oneens 0 1

Stelling 6:
De raad krijgt te vaak informatie met beperkte informatiewaarde (= informatie waar de 
raad eigenlijk maar weinig mee kan).

Helemaal eens 1 2
Eens 8 9
Neutraal 7 11
Oneens 2 2
Helemaal oneens 0 0
Anders: Dit vind ik eigenlijk met name bij 
de financiële informatie gelden. De voor 
controlling (verplichte) wijze van 
presenteren creëert een bos waarin je op 
zoek moet naar de bomen. Vaker denk ik 
dat het Ministerie van Financiën een te 
grote macht heeft in de vorm.

0 1

Stelling 7:
Er is voldoende kennis binnen de raad voor een goede behandeling van onder meer de 
begroting, jaarrekening en de grondexploitaties.

Helemaal eens 0
Eens 7 10
Neutraal 3 5
Oneens 6 2
Helemaal oneens 2 1
Anders: Een aantal leden kunnen de 
stukken lezen en proberen hun collega's bij 
te praten. Ik vind dat deze kennis te weinig 
gedeeld kan worden door de vorm. waarin 
hij aangediend wordt.

0 1
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Ondersteuning & griffie
In dit deel wordt gevraagd hoe de respondenten aankijken tegen de ondersteuning die zij 
(kunnen) krijgen van de griffie en op welke onderdelen verbetering of uitbreiding mogelijk 
zou zijn.

Om mijn werk als raadslid zo optimaal mogelijk te doen zou ik geholpen zijn met (meer):
R R+F

• Ondersteuning bij uitzoekwerk m.b.t. een bepaald dossier dat voor 
mij/mijn fractie belangrijk is

12 15

• Strategisch advies 11 12

• Ondersteuning en hulp bij het opstellen van bijvoorbeeld moties, 
amendementen en een initiatiefvoorstel

10 15

• Advies en hulp om grip te krijgen op complexe (keten) 
samenwerkingsverbanden

7 10

• Secretariële ondersteuning: zoals agenda bijhouden, administratieve 
klussen uitvoeren zoals digitale stukken bundelen, zaken opzoeken in 
het RIS

8 11

• Anders: Bewaking van kwaliteit van aangeleverde stukken, 
agendapunten met vele bijlagen voorkomen, ondersteuning van de 
voorzitter in overleggen zoals commissie.

1 1

• Anders: Voor nu geen verdere behoefte 1 1

Ik zou graag iemand op de griffie willen die:
R R+F

• Factchecker is: beweringen en feiten controleert en de raad gevraagd 
en ongevraagd wijst op bewust of onbewust geproduceerde 
onjuistheden

13 18

• Beschikbaar is om op verzoek bepaalde kwesties of zaken diepgravend 
uit te zoeken

10 13

• Verbindingsofficier is tussen gemeente en gemeentebestuur: iemand 
die contacten legt met ‘de gemeente’, informatiebijeenkomsten 
voorbereidt, raadsleden koppelt aan instellingen/deskundigen

9 13

• Informatiemakelaar/kenner van informatietechnologie: iemand die 
weet wat waar in de (digitale) wereld is te vinden en ook helpt om de 
gevonden gegevens op een juiste manier te gebruiken

6 8
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• Is aangesteld als onderzoeker ‘doelmatigheid en doeltreffendheid’: die 
in aanvulling op het werk van de rekenkamer in opdracht van de raad 
onderzoek doet naar (effecten en effectiviteit van)

4 6

• Anders: Voor nu geen verdere behoefte 2 2

Welke zin is voor u het meest van toepassing
R R+F

• Als ik een vraag of verzoek heb klop ik bij de griffie aan, ook als ik 
weet of vermoed dat ze het daar druk hebben

11 14

• Ik klop af en toe niet bij de griffie aan, omdat ik weet of vermoed dat 
ze het daar heel druk hebben

0 3

• Ik klop regelmatig niet bij de griffie aan, omdat ik weet of vermoed dat 
ze het daar heel druk hebben

2 3

• Anders: Iemand anders klopt aan 1 1

• Anders: Ik denk dat druk wel meevalt. Ik bel gewoon als het mij 
uitkomt en krijg gewoon antwoord

1 1

• Anders: Klop sowieso weinig bij de griffie aan, ongeacht drukte of niet 1 1

• Anders: Uiteraard wil je de griffie niet onnodig lastig vallen, maar als 
ik info op korte termijn nodig heb en het niet vinden kan, dan doe ik 
toch een beroep op de griffie, in de hoop dat ze me verder kunnen 
helpen en dat is in de meeste gevallen ook zo.

1 1

Welke zin is voor u het meest van toepassing:
R R+F

• Ik weet heel goed met welke ondersteuningswensen ik bij de griffie 
kan aankloppen

9 10

• Soms weet ik niet met welke ondersteuningswensen ik bij de griffie 
kan aankloppen, maar dat vraag ik dan gewoon aan de griffie

5 5

• Omdat ik niet goed weet met welke ondersteuningswensen ik bij de 
griffie kan aankloppen, vraag ik bepaalde dingen dus maar niet aan de 
griffie

3 4

• Anders: Mocht ik niet zeker weten, of de griffie me helpen kan bij een 
bepaalde vraag, dan stel ik die gewoon en heb daarna meteen 

1 1
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duidelijkheid. In grote lijnen weet ik echt wel, waarmee ik bij de griffie 
terecht kan.
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Het zou goed zijn als heel duidelijk wordt (gemaakt) met welke ondersteuningswensen je als 
raadslid/fractievertegenwoordiger WEL en met welke je NIET bij de griffie mag aankloppen.

R R+F
Helemaal eens 8 9
Eens 6 9
Neutraal 2 4
Oneens 1 2
Helemaal oneens 0 0
Anders: In grote lijnen is het toch al wel 
duidelijk.....

1 1

Met welke ondersteuningswensen moeten raadsleden/commissieleden naar uw mening 
NIET aankloppen bij de griffie?

• Politiek inhoudelijke kwesties. 
• vragen over individuele casussen, zaken die over je eigen planning gaan
• zaken die je zelf kunt uitzoeken
• De neutraliteit van de griffie moet hoe dan ook gewaarborgd blijven, dus ze mogen zich 

niet inlaten met het politieke debat. Dus vragen, waarbij hun neutraliteit in gevaar komt, 
moeten gemeden worden

• nice to know vragen voor ambtenaren
• Over schrijffoutjes ergens rapport wat niets met voorstel te maken heeft
• Met zaken die betrekking hebben op politieke keuzes
• Ondersteuning vanuit de politieke invalshoek; enkel feitelijke kennis.
• De griffier niet uitvragen over college en wethouders

Waar zou de griffie wat u betreft minder tijd aan moeten besteden?
• De griffie doet uitstekend zijn werk
• Griffier moet geen notulen/ afsprakenlijst maken van bijv presidium, veel te 

administratief. 
• Ik heb niet zo’n zicht op waar de griffie zich concreet mee bezig houdt, lijkt veel 

administratief werk wat niet bij een griffier hoort.
• Onvoldoende inzicht in zijn dagelijkse werkzaamheden om hierop te kunnen 

antwoorden 
• Aan het achterna zitten van ambtenaren, die hun dossiers niet tijdig inleveren bij de 

griffie.. In feite zijn de ambtenaren daar zelf verantwoordelijk voor en daarnaast moeten 
de portefeuillehouders en de secretaris daar ook op toezien.

• Informatie die wij krijgen vind ik niet altijd relevant. Ikzelf lees raadsvoorstellen en 
daarbij stel ik uitsluitend vragen die ik per se nodig heb om tot een oordeel te komen. 
Wellicht is het goed als de griffie ook op die manier kijkt naar welke informatie men 
doorstuurt. Hoewel ik snap dat dat erg lastig is, want het ene raadslid wil alle 
detailinformatie hebben en het ander raadslid zit juist vooral op hoofdlijnen.

• Het doorsturen van niet relevante mails voor ons als raadsleden
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Sinds begin 2019 is er een intensievere samenwerking ontstaan met de griffie van de 
gemeenteraad van Heeze-Leende waardoor bijvoorbeeld onderlinge vervanging mogelijk 
is en informatie sneller gedeeld wordt. Hoe heeft u deze samenwerking ervaren?

R R+F
Zeer positief 3 3
Positief 5 8
Neutraal 10 14
Negatief 0 0
Zeer negatief 0 0

De werkgeverscommissie van Heeze-Leende heeft gevraagd om de samenwerking te 
bestendingen en de mogelijkheid te onderzoeken of uitbreiding op het niveau van 
ondersteuning mogelijk is.

R R+F
De samenwerking moet beëindigd worden 0 0
De samenwerking kan voortgezet worden 
op het huidige niveau

9 14

Een onderzoek naar een intensivering van 
de samenwerking is een goed idee

7 9

Anders: Niet wenselijk. Iedere gemeente 
heeft zijn eigen griffie en 
griffiemedewerkers. Elkaar vervangen in 
uitzonderlijke situaties is oke, daarna weer 
terug naar een situatie met eigen griffies

1 1

Anders: Noem het geen ‘ onderzoek’ naar 
intensivering, ga het gewoon slimmer en 
pragmatischer doen.

1 1

Slotvraag
Heeft u nog andere belangrijke zaken die u wilt meegeven voor dit onderzoek maar die 
niet aan de orde zijn geweest?
• Vaak blijkt maar een beperkte groep van de raadsleden aanwezig te zijn bij de 

raadsinformatiebijeenkomsten. Het is belangrijk voor de opbouw van dossierkennis, om 
daar zoveel mogelijk mensen bij aanwezig te hebben. Hoe gaan we dat doel bereiken in 
de toekomst?

• vraagstelling van deze enquête is niet eenduidig en schept, zeker in het begin, 
verwarring. ik was hierdoor bijna afgehaakt.

• Leesbaarheid van aangeleverde stukken! (vaak doorspekt met afkortingen, vaktechnische 
woorden en niet eenvoudig opgesteld). Men moet er van uitgaan dat elke 
burger/inwoner het moet kunnen lezen en begrijpen!

• Het helpt als elk aangeleverd stuk op een bepaalde manier is opgesteld, zodat je de kern 
meteen te pakken hebt of in de vorm van een samenvatting het belangrijkste weet 
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(hierover is gepraat tijdens de cursus snellezen) en het helpt als er geen spelfouten in 
staan.

• Eerste vragen van onderzoek vond ik nutteloos
• Om partij te blijven t.o.v. een goed geïnformeerd ambtelijk apparaat, wat primair het 

college ten dienst staat en de complexiteit van thema's, moet er denk ik meer evenwicht 
komen in de onderdelen van dit duale stelsel. Hetzij door meer ambtelijke ondersteuning 
maar vooral denk ik door raadsleden beter de faciliteren waardoor die tijd en ruimte kan 
bestaan.


